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PROTOKÓŁ
Komisji Polityki Regionalnej, Gospodarki i Turystyki
z posiedzenia VIX/19 w dniu 17 września 2019 roku

Posiedzenie odbyło się w siedzibie Urzędu Marszałkowskiego Województwa Opolskiego, sala nr 6. 

Lista obecności członków Komisji, lista zaproszonych gości oraz uchwała z posiedzenia                  
w załączeniu.

Posiedzenie rozpoczęło się o godz. 12.00.

Obrady prowadził Przewodniczący Komisji Piotr Wach. 

Porządek obrad:

1. Rozpatrzenie informacji o przebiegu wykonania budżetu Województwa za I półrocze 2019 

roku, informacji o przebiegu wykonania planów finansowych za I półrocze 2019 r., 

samodzielnych publicznych zakładów opieki zdrowotnej, samorządowych instytucji kultury 

i samorządowych osób prawnych, utworzonych na podstawie odrębnych ustaw, w celu 

wykonywania zadań publicznych oraz informacji o kształtowaniu się wieloletniej prognozy 

finansowej Województwa Opolskiego.

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w pozbawienia drogi kategorii dróg wojewódzkich.

3. Analiza sytuacji na rynku pracy województwa opolskiego za I półroczu 2019 roku.

4. Sprawozdanie z działalności Opolskiego Centrum Rozwoju Gospodarki. 

5. Informacje na temat funkcjonowania publicznego transportu zbiorowego. 

6. Sprawozdanie z działalności Opolskiej Regionalnej Organizacji Turystycznej w 2018 r. 

7. Informacje nt. wdrażania i realizacji II edycji Marszałkowskiego Budżetu Obywatelskiego.

Ad. 1. Rozpatrzenie informacji o przebiegu wykonania budżetu Województwa za 
I półrocze 2019 roku, informacji o przebiegu wykonania planów finansowych za 
I półrocze 2019 r., samodzielnych publicznych zakładów opieki zdrowotnej, 
samorządowych instytucji kultury i samorządowych osób prawnych, utworzonych na 
podstawie odrębnych ustaw, w celu wykonywania zadań publicznych oraz informacji 
o kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej Województwa Opolskiego.

Informacje przedstawił Stanisław MAZUR Skarbnik Województwa Opolskiego. W wyniku 

przeprowadzonych w I półroczu 2019 r. 11 zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 
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Opolskiego poziom dochodów Województwa w latach 2019-2023 wzrósł o 36 540 020 zł, tj. o 1,8% 

łącznych dochodów w latach 2019-2023, natomiast poziom wydatków wzrósł o 35 426 125 zł, tj. o 

1,8% łącznych wydatków w latach 2019-2023. Przy czym wzrost dotyczył w głównej mierze 

dochodów (o kwotę 34 523 735 zł) i wydatków (o kwotę 31 497 075 zł) przeznaczonych na zadania 

bieżące, natomiast dochody i wydatki na zadania inwestycyjne wzrosły odpowiednio o kwotę 2 016 

285 zł i 3 929 050 zł. Z kolei zmiany podstawowych elementów w I półroczu br. przedstawiały się 

następująco:

· plan dochodów zwiększył się o kwotę o 13 801 718 zł, tj. 2,5%. Wzrost dotyczył głównie zadań 

własnych województwa, w tym zadań dofinansowanych ze środków Unii Europejskiej.

Dochody na zadania własne „nieunijne” województwa wzrosły o 9 408 883 zł, tj. o 3,6% w związku 

z:

-zwiększeniem części regionalnej subwencji ogólnej na podstawie ostatecznych kwot subwencji 

ogólnej dla województw na 2019 rok przedstawionych przez Ministerstwo Finansów o kwotę

5 727 277 zł,

-otrzymaniem uzupełnienia subwencji ogólnej zadanie. pn. „Rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 463 

na odcinku od km 10+300 do km 10+550 wraz z przebudową mostów w miejscowości Dylaki” 

w kwocie 2 215 248 zł,

-urealnieniem planu dochodów z opłat za wyłączenie z produkcji gruntów rolnych do 

przewidywanej wysokości otrzymanej po weryfikacji dokonanej przez Starostów – zwiększenie 

o 562 000 zł,

-wprowadzeniem środków zwróconych przez Uniwersytet Opolski, instytucje kultury i organizacje 

pozarządowe tytułem rozliczenia dotacji otrzymanej ze środków własnych budżetu Województwa 

w poprzednich latach 921 421 zł.

Z kolei plan dochodów na zadania realizowane z udziałem środków europejskich zwiększył się o 5 

102 305 zł, tj. 1,9% głównie w związku ze zwiększeniem środków europejskich i dotacji na wkład 

własny na realizację pięciu nowych projektów własnych w ramach PO WER (3 projekty), Programu

Erasmus i partnerstwa RPO WO w łącznej kwocie 3 154 445 zł oraz zwiększenie środków 

europejskich przyznanych na realizację projektów własnych w ramach RPO EFS i EFRR 2014-

2020 (w tym w ramach nowych projektów) o kwotę 1 299 460 zł. Plan dotacji na zadania z zakresu 

administracji rządowej zwiększył się o 5 530 zł, tj. o 0,02% w związku z przyznanymi środkami na 

zadania związane z szacowaniem i rekompensatą szkód spowodowanych przez zwierzynę łowną.

Ponadto w I półroczu br. wprowadzono dotacje na zadanie realizowane wspólnie z innymi 

jednostkami samorządu terytorialnego (Program NIWKI) w kwocie 35 000 zł, natomiast wycofano 

dotacje na zadania realizowane na podstawie porozumień z organami administracji rządowej 

(doradztwo metodyczne dla nauczycieli) w kwocie 750 000 zł w związku nieujęciem środków w 
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zawiadomieniu Wojewody Opolskiego z dnia 20 lutego 2019 r. dot. ostatecznych kwot dotacji na 

zadania z zakresu administracji rządowej.

· plan wydatków zwiększył się o kwotę 19 987 823 zł, tj. o 3,5%. Na wzrost planu wydatków miały 

wpływ zmiany ww. dochodów z dotacji, środków europejskich, subwencji i dochodów własnych, 

które przeznaczone są na finansowanie ściśle określonych zadań. Plan wydatków zwiększono 

również o 7 300 000 zł w związku planowanym zaciągnięciem kredytu na prefinansowanie zadań 

finansowanych ze środków dotacji celowej RPO WO 2014-2020 oraz o wolne środki z 2018 roku 

przeznaczone na finansowanie wskazanych zadań współfinansowanych ze środków europejskich 

(2 851 523 zł) i zadań z zakresu ochrony gruntów rolnych (283 000 zł).

· plan przychodów zwiększył się o kwotę 6 186 105 zł, tj. o 21,9%. Związane to było 

z wprowadzeniem do budżetu otrzymanych a niewydatkowanych w 2018 roku środków i dotacji na

zadania finansowane ze środków europejskich (2 851 523 zł) oraz środków z opłat za wyłączenia

z produkcji gruntów rolnych (283 000 zł), które zgodnie z obowiązującymi przepisami zostały 

wprowadzone do budżetu województwa w 2018 roku jako wolne środki z przeznaczeniem na 

wskazane imiennie zadania a także z planowanym zaciągnięciem kredytu na prefinansowanie 

zadań finansowanych ze środków dotacji celowej RPO WO 2014-2020 w kwocie 7 300 000 zł.

Łukasz Dymek Wiceprzewodniczący Komisji dopytywał o dochodzi z CIT, czy posiadamy 

informację z Urzędu Skarbowego, czemu jest tak duży regres? Stanisław MAZUR odpowiedział, 

że naddatek CIT jest obecnie zwracamy podatnikom, a taka sytuacja pomniejszania wpływów z 

CIT już się zdarzała, jednak nigdy nie było to na poziome 0. Piotr WACH Przewodniczący 
Komisji zapytał o poziom wydatków, który wynosi 1/3 wykonania, czy w połowie roku ta sytuacja 

jest charakterystyczna także dla innych województw? Stanisław MAZUR odpowiedział, że jest to 

charakterystyczne dla wydatków majątkowych, co stanowi większość wydatków ogółem. W drugiej 

części roku jest nadganianie, ale nie zawsze się to uda. Przyczyną może być np. rozstrzygnięcie 

przetargu, ale niepodpisanie umowy przez wykonawcę i wtedy środki te przenoszone są na kolejny 

rok. 

Głosowanie

„Za” - 5 „Przeciw” - 0  „Wstrzymujących się” – 0

*Członkowie komisji pozytywnie zaopiniowali informację o przebiegu wykonania budżetu 

Województwa za I półrocze 2019 roku, informację o przebiegu wykonania planów finansowych za 

I półrocze 2019 r., samodzielnych publicznych zakładów opieki zdrowotnej, samorządowych 

instytucji kultury i samorządowych osób prawnych, utworzonych na podstawie odrębnych ustaw, 

w celu wykonywania zadań publicznych oraz informację o kształtowaniu się wieloletniej prognozy 

finansowej Województwa Opolskiego.
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Ad. 2. Zaopiniowanie projektów uchwał w sprawie pozbawienia drogi kategorii dróg 
wojewódzkich.

Remigiusz WIDERA Dyrektor Departamentu Gospodarki i Infrastruktury przedstawił 

założenia dwóch projektów uchwał. W związku z oddaniem do użytkowania obwodnicy m. 

Malni i Choruli w ciągu drogi wojewódzkiej nr 423, zaszła konieczność ustalenia 

docelowego układu drogowego województwa opolskiego w obrębie nowopowstałej 

obwodnicy. W tym celu zwrócono się do Gminy Gogolin z propozycją przejęcia odcinka 

drogi wojewódzkiej nr 424 przebiegającej przez teren miasta Gogolin (ul. Wapienna, ul. 

Kamienna, ul. Malińska) tj. od byłej drogi wojewódzkiej nr 423 do skrzyżowania z drogą 

wojewódzką nr 409 – ul. Krapkowicka. Dnia 14 lutego br. Zastępca Burmistrza Gogolina 

wyraził wolę przejęcia ww. odcinka drogi. Drugi projekt dotyczył miejscowości Reńska 

Wieś. Wójt Gminy Reńska Wieś pismem o sygn. RB.7021.72.2.2019 z dnia 1 sierpnia 2019 

r. zadeklarował chęć przejęcia przedmiotowego odcinka drogi wojewódzkiej nr 418 

przebiegającego przez teren gminy Reńska Wieś i zaliczenia go do kategorii dróg 

gminnych. W myśl art. 6. ust. 1 udp do dróg wojewódzkich zalicza się drogi stanowiące 

połączenia między miastami, mające znaczenie dla województwa, i drogi o znaczeniu 

obronnym niezaliczone do dróg krajowych. Opisany powyżej odcinek DW 418 nie spełnia 

tych kryteriów. Od momentu oddania do ruchu obwodnicy Kędzierzyna-Koźla w ciągu drogi 

krajowej nr 40 droga ta stanowi jedyny skrót dla pojazdów jadących od strony drogi 

krajowej nr 45. Przebiega głównie przez teren zabudowany miejscowości Reńska Wieś, 

co powoduje „wymieszanie” ruchu tranzytowego i lokalnego. 

Głosowanie

„Za” - 5 „Przeciw” - 0  „Wstrzymujących się” – 0

*Członkowie komisji pozytywnie zaopiniowali projekty uchwał w sprawie pozbawienia drogi 

kategorii dróg wojewódzkich.

Ad. 3. Analiza sytuacji na rynku pracy województwa opolskiego za I półroczu 2019 
roku.
Analizę sytuacji przedstawiła Renata CYGAN Wicedyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy 

w Opolu. W okresie styczeń – czerwiec 2019 roku rynek pracy województwa funkcjonował 

w określonym kontekście zmian społeczno-gospodarczych, które wywierały swój wpływ 
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zarówno na wielkość zatrudnienia, jak i na bezrobocie. Spośród nich – bazując na 

ogólnodostępnych danych – wskazać należy przede wszystkim na:

 przeciętne zatrudnienie w sektorze przedsiębiorstw, które na koniec czerwca 2019 roku 

wyniosło 108,3 tys. osób (o 5,6% wyższe niż przed rokiem);

 przeciętne wynagrodzenie miesięczne brutto w sektorze przedsiębiorstw wynoszące na 

koniec czerwca 2019 r. 4 489,11 zł (o 5% wyższe niż w czerwcu 2018 roku);

 liczbę zarejestrowanych podmiotów gospodarczych, która wyniosła na koniec czerwca 

bieżącego roku 102 436 (o 1 024 więcej niż na koniec czerwca 2018 roku);

 produkcję sprzedaną przemysłu (w cenach stałych), która ukształtowała się na poziomie 

o 6,8% niższym niż przed rokiem;

 produkcję budowlano-montażową, która w czerwcu 2019 roku była wyższa od wartości 

uzyskanej w tym samym miesiącu roku 2018 o 4%;

 sprzedaż detaliczną towarów, która w czerwcu 2019 roku była na niższym poziomie niż 

w czerwcu ubiegłego roku o 2,1%;

 sprzedaż hurtową, która w połowie 2019 roku była wyższa o 1,6%.

Na koniec I półrocza 2019 roku w województwie opolskim zarejestrowanych było 20 166 

bezrobotnych i liczba ta jest niższa od uzyskanych we wcześniejszych kwartałach. Sytuacja na 

rynku pracy w końcu czerwca br. jest jednocześnie znacznie lepsza względem analogicznego 

okresu 2018 roku. W tym okresie spadek liczby bezrobotnych wyniósł 1 945 osób, tj. 9%. Struktura 

bezrobocia uwzględniająca wybrane kategorie zarejestrowanych osób w okresie I półrocza 2019 

roku uległa pewnym zmianom. Wśród wyróżnionych kategorii wzrost odnotowano w przypadku 

mieszkańców wsi (o 0,5 p.p.) oraz niepełnosprawnych (o 0,3 p.p.). Natomiast spadek dotyczył 

pozostałych kategorii, z czego największy dotyczył długotrwale bezrobotnych (o 3,1 p.p.).

Piotr Wach Przewodniczący Komisji zapytał o strukturę zatrudnienia, ze szczególnym 

uwzględnieniem zatrudnienia kobiet, która według raportu wynosi 42,%. Czy była analiza tego 

problemu? Renata CYGAN odpowiedziała, że kobiety otwarcie deklarują, że do pracy nie pójdą, 

bo mąż wyjechał do pracy za granicą i ktoś musi zająć się domem. Podobny wpływ ma program 

500+. Teraz jest dobrze, ale kiedy sytuacja się zmieni i te kobiety będą musiały wrócić na rynek 

pracy to będzie duży problem. Poinformowała także, że WUP przymierza się do pogłębionych 

analiz na ten temat. Kobietom również oferowana jest pomoc w powrocie na rynek pracy np. 

poprzez opłacenie żłobka. Piotr Wach Przewodniczący Komisji zaznaczył, że obecna stopa 

bezrobocie pokazuje, że tego bezrobocia faktycznie nie ma, więc może warto stworzyć program, 

który zachęci kobiety do powrotu na rynek pracy, gdzie brakuje pracowników – dodał. Renata 
CYGAN zauważyła, że w tamtym roku był realizowany taki program, ale kobiety nie były nim 

zainteresowane. 
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Ad. 4. Sprawozdanie z działalności Opolskiego Centrum Rozwoju Gospodarki.  

Sprawozdanie przedstawił Roland WRZECIONO Dyrektor Opolskiego Centrum Rozwoju 
Gospodarki. 
Opolskie Centrum Rozwoju Gospodarki (OCRG) będąc jednostką Samorządu Województwa 

Opolskiego, realizuje zadania związane z polityką rozwoju województwa opolskiego, na którą 

składają się m.in. takie elementy jak: tworzenie warunków rozwoju gospodarczego, kreowanie 

rynku pracy, pobudzanie aktywności gospodarczej oraz podnoszenie poziomu konkurencyjności 

i innowacyjności gospodarki województwa. Ponadto, Centrum inicjuje działania na rzecz wzrostu 

atrakcyjności inwestycyjnej regionu oraz tworzenia potencjału inwestycyjnego i usprawnienia 

procesów pozyskiwania i obsługi inwestorów krajowych i zagranicznych. 

Dla OCRG pełniącego funkcję Instytucji Pośredniczącej rok 2018 to przede wszystkim wdrażanie 

kluczowych dla regionu naborów wniosków w ramach RPO WO 2014 – 2020 m.in. w zakresie 

wsparcia realizacji projektów innowacyjnych oraz tworzenia infrastruktury opiekuńczej. Aktywność 

jednostki w powyższym obszarze została mocno zintensyfikowana, ze względu na kilkukrotnie 

zwiększony wolumen środków finansowych przeznaczonych do rozdysponowania dla 

przedsiębiorców.

Realizowane projekty własne wymagające pełnego zaangażowania pracowników i podejmowanie 

współpracy m.in. z instytucjami otoczenia biznesu, uczelniami wyższymi, szkołami zawodowymi, 

lokalnymi przedsiębiorcami itp. to drugi główny obszar działalności OCRG. Najważniejsze wnioski 

z realizacji działań jednostki w 2018 r.:

 Pełnienie przez Zarząd Województwa Opolskiego funkcji koordynatora działań 

ukierunkowanych na profesjonalizację opolskich Instytucji Otoczenia Biznesu pozytywnie 

wpływa na dopasowanie oferty usługowej dla biznesu w obszarach regionalnej 

i inteligentnej specjalizacji.

 Istnieje ciągła konieczność rozwijania zakresu specjalistycznego wsparcia dla 

przedsiębiorców w zakresie budowania wspólnej marki lokalnej/regionalnej i tworzenia 

powiązań sieciowych celem zdobywania międzynarodowych rynków zbytu.

 Należy kontynuować działania służące tworzeniu i rozwijaniu powiązań sieciowych 

i kooperacyjnych, np. klastrów w regionie – przy czym należy skoncentrować wsparcie 

inicjatyw posiadających odpowiedni potencjał organizacyjno-kompetencyjny, gwarantujący 

samodzielne funkcjonowanie tych struktur.

 Wskazana jest dalsza dbałość o dobrą współpracę z IOB, organizacjami i instytucjami 

publicznymi, uczelniami, inkubatorami, oraz innymi działami własnej jednostki w zakresie 

rozwoju istniejących w regionie sieci współpracy oraz inicjowania powstawania nowych.

 Pełnienie przez Zarząd Województwa Opolskiego funkcji koordynatora działań 

ukierunkowanych na profesjonalizację opolskich Instytucji Otoczenia Biznesu powoduje 
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zauważalny wzrost oferty usługowej dla biznesu w obszarach regionalnej i inteligentnej 

specjalizacji adresowanej do przedsiębiorstw.

 Istnieje stale rosnące zapotrzebowanie ze strony przedsiębiorców na staże i praktyki dla 

uczniów szkół zawodowych i techników.

 Obserwuje się rosnące zapotrzebowanie na specjalistyczne wsparcie dla przedsiębiorców 

w zakresie budowania wspólnej marki lokalnej/regionalnej i tworzenia powiązań sieciowych 

celem zdobywania międzynarodowych rynków zbytu.

 Na bazie dotychczasowych doświadczeń wynikających z prac Grupy Konsultacyjnej ds. 

Krajowej Inteligentnej Specjalizacji zachodzi dalsza potrzeba rozwijania współpracy 

przedstawicieli regionów z Ministerstwem Przedsiębiorczości i Technologii.

 Niezbędnym jest dalsze podejmowanie przez OCRG działań zmierzających do zapewnienia 

na lata 2021-2027 ciągłości finansowania zadań, ukierunkowanych na wspieranie 

partnerów regionalnych w obszarze kooperacji, internacjonalizacji oraz podnoszenia 

potencjału w obszarach regionalnych i inteligentnych specjalizacji.

 Bardzo istotnym dla wdrożenia strategii i regionalnych planów działań opracowanych w 

ramach projektu InduCult2.0 dla dynamicznej kultury przemysłowej Opolszczyzny jest 

współdziałanie władz regionalnych i lokalnych oraz aktywności organizacji pozarządowych 

w zakresie budowania zintegrowanego przestrzennie produktu turystycznego w oparciu o 

tematykę kultury przemysłowej.

Łukasz DYMEK Wiceprzewodniczący Komisji zadał pytanie czy punkt Euro Direct jest 

zagrożony, poprosił także o przedstawienie wyzwań na przyszłość, które stoją przed jednostką. 

Roland WRZECIONO Dyrektor OCRG wyjaśnił, że utrzymanie punktu Europa Direct zależy od 

wyniki konkursu, dlatego tak ważne jest utrzymanie wysokiego poziomu usług tego punktu. Co do 

tego nie ma obaw, bo jest to jeden z lepszych punktów w kraju, który udziela wsparcia we 

Wrocławiu. W kwestii wyzwań, są one długofalowe i polegać będą na pozyskiwaniu środków na 

projekty bezpośrednio w Komisji Europejskiej, co wymaga przygotowań merytorycznych i 

językowych. Równie ważne jest pozyskiwanie inwestorów zewnętrznych, do tego niezbędna jest 

infrastruktura, nie tylko drogowa, ale także dostęp do energii, gazu i wody, a także oczyszczalni 

ścieków. Dariusz MAZURCZAK Zastępca Dyrektora OCRG dodał, że w październiku rusza 

program obsługi inwestora w gminie. Ważne, aby w każdej gminie znajdowała się osoba 

odpowiednia do kompleksowej obsługi inwestora, aby pomóc mu na miejscu. Rafał BARTEK 
Członek Komisji i Przewodniczący Sejmiku zapytał, jak rynek pracy wpływa dziś na decyzje 

inwestora. Dyrektor WRZECIONO zaznaczył, że dla inwestora ważne są konkretne i szybkie 

rozwiązania, bo nie będzie czekał kilka miesięcy np. na podłączenie do prądu. Dodał także, że 

planowane jest spotkanie okrągłego stołu i wypracowanie wspólnych rozwiązań przez środowisko. 

Szymon OGŁAZA Członek Komisji i Członek Zarządu dodał, że Wojewódzka Rada Zatrudnienia 

zwróciła się do Wojewody Opolskiego, aby wydawać pozwolenia na pracę cudzoziemcom na 
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dłużej niż 1 rok, co ma obecnie miejsce a na 3, jak pozwala na to prawo. Piotr Wach dodał, że 

rozwój zawsze mógłby być lepszy i szybszy, ale i tak jest pod wrażeniem pracy OCRG, zapytał czy 

można coś zrobić jeszcze lepiej. Dyrektor WRZECIONO zaznaczył, że ma propozycję dalszych 

działań do konsultacji z przedsiębiorcami, aby odpowiedzieć na ich konkretne zapotrzebowanie. 

Robert WĘGRZYN Członek Komisji zapytał czy jest sens utworzenia Opolskiej Specjalnej Strefy 

Ekonomicznej?  Dyrektor WRZECIONO odpowiedział, że każdy region powinien mieć swoją 

strefę, ponieważ każdy jest specyficzny i ma własne potrzeby. 

Ad. 5. Informacje na temat funkcjonowania publicznego transportu zbiorowego. 

Informację nt. funkcjonowania publicznego transportu zbiorowego przedstawił Remigiusz 
WIDERA Dyrektor Departamentu Gospodarki i Infrastruktury. Samorząd Województwa 

Opolskiego jest organizatorem przewozów regionalnych, z których usług skorzystało 2,2 mln 

pasażerów do końca czerwca 2019 r. Posiada 22 pojazdy i 7 zespołów trakcyjnych, o wartości 90 

mln zł. Wydano 27 mln euro na przebudowę linii kolejowych PKP PLK na trasach: Opole-Nysa, 

Opole-Kluczbork, Brzeg-Nysa. Nie udało się natomiast wypracować modelu funkcjonowania 

publicznego transportu autobusowego, natomiast Samorząd Województwa Opolskiego nie jest 

organizatorem takiego rodzaju transportu. 

Rafał BARTEK Członek Komisji i Przewodniczący Sejmiku zapytał o awaryjność pociągów. 

Dyrektor WIDERA odpowiedział, że zerowa. Był tylko jeden incydent, kiedy pojazdy spółki TLK 

wykoleiły nasz pociąg. 

Ad. 6. Sprawozdanie z działalności Opolskiej Regionalnej Organizacji Turystycznej 
w 2018 r. 

Sprawozdanie przedstawił Piotr MIELEC Dyrektor Opolskiej Regionalnej Organizacji 
Turystycznej. Budżet organizacji w 2018 roku wynosił 942 901 zł, a w 2019 roku 1 158 159 zł. W 

2019 roku OROT przewidział udział w 12 imprezach wystawienniczych. Organizacja wydaje także 

publikacje i foldery turystyczne w kilku językach. Odnotowano zwiększony ruch turystów z Azji, ale 

to turyści z Niemiec nadal stanowią zdecydowaną większość. ORTO uczestniczy także w projekcie 

opracowania standardów infrastruktury rowerowej. Rafał BARTEK Członek Komisji i 
Przewodniczący Sejmiku zapytał czy turysta niemiecki zostaje u nas na kilka godzin i czy są 

plany, aby go zatrzymać na dłużej. Zwrócił także uwagę, że brakuje opisów atrakcji turystycznych 

w językach innych niż polski, a istniejącym opisom brak spójności. Dodał, że obecnie turystyka 

opiera się nie tylko na największych atrakcjach turystycznych, ale na ciekawostkach, których 

poszukują turyści jak np. okres plebiscytowy, który w Opolu jest w kontekście turystycznym 
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zupełnie nieobecny. Tomasz GABOR Członek Komisji zwrócił uwagę na brak odpowiedniej 

infrastruktury dla camperów, a ten rodzaj podróżowania jest obecnie bardzo popularny w Europie. 

Bartosz OSTROWSKI Zastępca Dyrektora Departamentu Kultury, Sportu i Turystyki 
odpowiedział, że prowadzone są rozmowy i proponowane rozwiązania, ale to od właścicieli 

inwestycji zależą decyzje. Szymon OGŁAZA Członek Zarządu i Członek Komisji zwrócił uwagę, że 

składka Samorządu Województwa Opolskiego wynosi ok. 80% całego budżetu OROT. 

Przypomniał także o pomyśle utworzenia muzeum przemysłu cementowego na terenie Opola, ale 

cementownia Odra nie była zainteresowana.

Ad. 7. Informacje nt. wdrażania i realizacji II edycji Marszałkowskiego Budżetu 
Obywatelskiego.

Informacje nt. wdrażania i realizacji II edycji Marszałkowskiego Budżetu Obywatelskiego 

przedstawiła Magdalena STODOŁA Zastępca Dyrektora Gabinetu Marszałka. 111 699 to liczba 

osób, które wzięły udział w głosowaniu, 11 724 najwięcej głosów oddano na projekt: Dziś Orlik 

Klubowy, jutro stadion narodowy – II edycja”. 25 realizowanych zadań: 16 zadań z zakresu kultury, 

sportu i turystyki, 2 zadania edukacyjne, 6 zadań związanych z ochroną zdrowia oraz 1 zadanie 

związane ze wsparciem OSP. Planowane koszty na realizację zadań w ramach II edycji MBO 2 

891 562,02 zł.

Przewodniczący Komisji podziękował członkom Komisji oraz zaproszonym gościom za udział 

w posiedzeniu i zamknął obrady.
Zakończenie o godz. 15.30.                                                                                                      

                                                                                                                Przewodniczący Komisji
                                                                                                                    Polityki  Regionalnej,
                                                                                                                   Gospodarki i Turystyki

                                                                                                                            Piotr Wach 

Protokołowała: Sandra Murzicz
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